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945 151ii 61: 3. beh. af f. t. 1. vedr. lån og garantier til visse erhvervsvirksomheder m. m. 946 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om adoption. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
765). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Justitsministeren (Hans Hækkerup): Ved 
dette lovforslags første behandling rejste 
det ærede medlem fru Erna Sørensen spørgs- 
målet, om man ikke burde ophæve bestem- 
melsen i § 13, stk. 3, i den gældende lov om 
indfødsrets erhvervelse. 

Bestemmelsen i § 13, stk. 3, i lov nr. 252 
af 27. maj 1950 om dansk indfødsret går 
ud på, at kvinder, der ved ægteskab med 
udlændinge har mistet dansk statsborger- 
ret, uanset at ægteskabet er indgået før 
lovens ikrafttræden, ved en erklæring over 
for danske myndigheder kan generhverve 
deres danske statsborgerret. Men denne ad- 
gang udløb med udgangen af december 
måned 1955, og det spørgsmål, som det 
ærede medlem rejser, er altså, om denne 
adgang til at generhverve dansk indfødsret 
for disse kvinder, bør genindføres. 

I overensstemmelse med den højtærede 
indenrigsminister vil jeg gerne hertil svare 
følgende. Bestemmelsen i § 13, stk. 3, er 
en undtagelsesbestemmelse, hvorved man 
med tilbagevirkende kraft ligestiller køn- 
nene i statsborgerretlig henseende, men be- 
stemmelsen er naturligvis i sig selv betænke- 
lig, også fordi den kan medvirke til at eta- 
blere dobbelt statsborgerret. Hertil kom- 
mer, at de nordiske delegerede 홢 og det 
drejer sig jo her i det væsentlige om en 

fællesnordisk lovgivning 홢 advarer imod at 
gøre denne ret tidsmæssigt ubegrænset, navn- 
lig under hensyn til, at der herved åbnes mu- 
lighed for, at man kunne så at sige handle 
om generhvervelse af statsborgerretten ud 
fra en vurdering af de økonomiske og po- 
litiske forhold henholdsvis i Danmark og i 
det land, hvortil den pågældende er flyttet. 

I øvrigt gør jeg opmærksom på, at in- 
denrigsministeriet og udlandsrepræsenta- 
tionerne har gjort, hvad man kunne for at 
gøre tidligere danske kvinder bekendt med, 
at der var denne adgang, men at den ud- 
løb med udgangen af december måned 
1955. Det er endvidere oplyst, at der har 
foreligget yderst få tilfælde, hvor et an- 
dragende er afslået, fordi det er indgivet 
for sent, og deraf slutter man, at tidsfristen 
har været rimelig. 

Endelig vil jeg gerne tilføje, at hvis der 
skulle opstå enkelttilfælde, hvor det måtte 
være rimeligt at komme den pågældende 
danskfødte kvinde til hjælp, vil dette kunne 
løses gennem naturalisation. 

Erna Sørensen: Jeg takker den højt- 
ærede justitsminister for den undersøgelse, 
som her er foretaget, og det resultat, man 
er kommet frem til. Det er jo beklageligt, 
at ordningen ikke kan genindføres. Af den 
højtærede ministers redegørelse forstår jeg 
imidlertid, at det ikke lader sig gøre, men 
at der er mulighed for naturalisation i de 
få tilfælde, det vil kunne dreje sig om. 

Hermed: sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til 
tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden ud- 
valgsbehandling. Hvis ingen gør indsigelse 
mod dette forslag, betragter jeg det som 
vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 
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947 15/11 61: 2. beb., af f. t. 1. védr. sundhèdskontro1 med planteskoleplanter. 948 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om sundhedskontrol med plante- 
skoleplanter. 

(Første behandling findes i tidenden 
sp. 623, udvalgets betænkning i tillæg B. 
sp. 33). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Th. Mikkelsen: Udvalget indstiller enstem- 
migt lovforslaget til vedtagelse uændret. 

Landbrugsministeren (Skytte): Jeg takker 
udvalget for dets arbejde og den enstemmige 
tilslutning. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til tredje 
> 홢 behandling 

vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag,til lov om særlig 
ydelse til invalide-, folke- og enkepensionister. 

(Første behandling findes i tidenden 
sp. 872). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
,om dets overgang til tredje behandling sattes 

I til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1-4 og dets overgang til 
tredie behandling 
vedtóges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden ud- 
valgsbehandling. Hvis ingen gør indsigelse 
mod dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Der er ikke mere på dagsordenen. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, torsdag den 16. november, kl. 13 med 
følgende dagsorden: 

1) Anden behandling af: 

Forslag til lov for Færøerne om invalide- 
p e n s i o n .  -  

2) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov for Fær- 
øerne om folkepension. 

3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov for Fær- 
øerne om offentlig forsorg. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov for Fær- 
øerne om børnebidrag til enlige forsør- 
gere m. v. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om tekniske forarbejder 
til gennemførelse af en fælles vej- og 
jernbanebro over Store-Bælt. 

Mødet hævet kl. 1450. - , , 


